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1936. évi junius 5-én délelőtt 11 órakor tartottTELJES ÜLÉSÉRŐL.
Jelen voltak:Az elnökség részéről: Vértes Miksa elnök, Grosz Marcel és Körmendy Mátyás alelnökök. 'A kereskedelmi osztály részéről: Blantz Béla dr., Bruckner Ede, Briiti- 

ner Ármin, Gunst Sándor, Halász Szabó Lajos, bástyái Holtzer Tivadar, Hor
váth Ferenc, Iritz Béla, vitéz Kakuszi István, Kéri Lajos, Korda Jenő, Pas- 
kesz Sámuel, Pirich János, Podani János, Róna Gusztáv, Szécsi Márton, Te
lek Andor, Varga Mihály kamarai tagok.Az ipari osztályrészéről: Ábrahám Ferenc, vitéz Csányi János, Joanno- 
vics Ferenc, Magyar Imre, Mojzes Péter, Nyilas András, Pauli János, Simon Sándor, Schriffert Máiton, Szabó Mihály, Szalay József, Takács Béla, Wolf Endre kamarai tagok.Levelező tagok: Adler Rezső, Dacsó Arnold, Gál Miksa, Gyimesi Imre, 
Hirschfeld Lipót, Káldor József, Malbasky Milán, Pongrátz Albert, Reicli Sándor, Reitzer Miklós, Salgó Sándor d r , Schatz Izsó, Vörös József.A kamara irodája részéről: Tonelli Sándor dr. főtitkár, Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár, Cserzy Mihály dr. titkár, Pleskó András s. titkár.Kimentették magukat: begavári Back Bernát, Kertész József, Krieger Ferenc kamarai tagok és vitéz Jánossy Gyula dr. levelező tag.

Tárgysorozat:I. Jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.II. Elnöki jelentések.1. Kereskedelemügyi miniszter leirata egyházi bticsúkon szokásos árusítás korlátozása tárgyában. (3168/1936)2. Kereskedelemügyi miniszter rendelete a borravalórendszer megszüntetése tárgyában. (4716/1936)3. lparügyi miniszter rendelete gyárszerii iparűzés ismérveinek megállapítása tárgyában. (3588/1936)



2 III. Főtitkári jelentés.IV. Nyári szezonvégi leltári kiárusítás idejének megállapítása.V. A kamara 1935. évi zárószámadásai.VI. Gépjárművek fuvarozási üzletszabályzata. (5410'1936)VII. Szálloda, vendéglő, kávéház stb. ipar gyakorlásáról mintaszabályrendelet. (3025/1936)Vili. Köztisztasági mintaszabályrendelet. (3278/1936)IX. Ipari szaktanfolyamok ügye.X. Részvényjog reformja. (4475/1936)XI. Ipartestületi alkalmazottak szolgálati és fegyelmi szabályzata (4547)XII. Ipartestületi jegyzői tanfolyam rendszeresítése. (5313/1936)XIII. Legkisebb munkabérek megállapítása egyes iparokban.XIV. javaslat a tisztességtelen versenyről szóló törvény módosítása tárgyában. (5194/1936) ‘XV. Szobafestő és mázolóipar rokoniparrá nyilvánítása. (5756/1936)XVI. Esetleges indítványok.I. Vértes Miksa elnök az ülést megnyitja és a jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri vitéz Kakuszi István és Korda Jenő beltagokat.II. Az elnök ezután a következőkben tájékoztatja a kamarát a legutolsó teljes ülés óta történt fontosabb közgazdasági jellegű eseményekről:Igen tisztelt teljes ülés! Mai ülésünk során bemutatjuk a kamara múlt évi záró
számadását, amelyből meggyőződést méltóztatnak szerezni, hogy költségvetésünk keretében igyekeztünk a reánk bízott érdekeket szerényen, kötelességünkhöz hiven szolgálni és feladatunkat teljesíteni.Múlt évről szóló jelentésünket még április havában közreadtuk. Ez a jelentés szomorúan állapította meg azt, hogy a szegedi kamara területe — ellentétben országunk más részein megnyilvánult javuló irányzattal, — igen kedvezőtlen gazdasági helyzetbe került a mezőgazdaságot az elmúlt évben ért sorozatos csapások folytán. Ezért területünk gazdasági életében haladásról és fejlődésről, sajnos, nem beszélhetünk. A gyenge termés, a magángazdaságra nehezedő súlyos terhek következtében, tőkeképződés vidékünkön alig jelentkezik. •Ezen nyomasztó és szomorú tényekkel szemben, az új terméskilátások tekintetében szinte példátlan optimizmus mutatkozik és bár az aratásig még hosszú az idő, mégis országos átlagban kamarai területünkön is általában igen bőséges és jó termés várható. Arra is számíthatunk, hogy az aratás a szokott időpontnál valamivel előbb kezdődik, de mert előreláthatólag a többi gabonatermeléssel foglalkozó országokban is ez remélhető, ebből a körülményből különösebb előnyre alig számíthatunk. Mindenesetre az előttünk álló új gazdasági év kedvező kilátásai örömmel tölthetnek el bennünket, mert a kereskedőnek és iparosnak is akkor megy jól, ha a gazdaközönség minél többet tud vásárolni.A kedvező terméskilátások közepette, a mezőgazdasági termelésben és értékesítésben érdekeltek számára a legfontosabb probléma az, hogy a mezőgazdasági termények 
értékesítése tekintetében szükséges intézkedéseket az érdekeltek idejében tegyék meg. Gabonafélékben a római egyezmény 4.6 millió métermázsa elhelyezését biztosítja; az új gazdasági évben azonban a jóval nagyobb termésből nagyobb exporlfeleslegre számíthatunk és ezt az egész felesleget a velünk szerződéses államok aligha lesznek képesek átvenni. Ezért már előre gondoskodni kell arról, hogy az irányított gazdasági rendszer mellőzésével, a kereskedelem szabadon, minden hatósági irányítás nélkül adhassa el gabonáját és a különböző terinelvényeket külföldön, lehetőleg kliringenkivüli államokban.Amidőn a kedvező terméskilátásokkal kapcsolatban kötelességszerüen szót emelek: 
a kereskedelem szabad érvényesüléséért, hálás érdeklődésünkre tarthat számot a Csanád-
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Arad-Torontál Vármegyei Gazdasági Egyesület érdemes elnökének, az egyesület ez évi közgyűlésén elhangzott megnyitójának az alábbi egybefüggő részlete :„Bármilyen erélyesen küzdjünk is a gazdaérdekekéit, sohasem szabad harcainkat a tőke, az ipar, vagy a kereskedelem szempontjainak negligálásával lefolytatni, mert ezek a nemzetgazdaságának gépezetében egyaránt fontos szerepet töltenek be és nem egymás ellen, hanem összhangban kell működnünk velük. Egy gépezet alkatrészei vagyunk és csupán arra kell törekednünk, hogy az egyiknek vagy a másiknak a túlkapásai addig csiszoltas- sanak, amíg valóban beleilleszkednek a többi keretek közzé. így teljesen egyetértünk a kereskedelem felfogásával az „egy kéz rendszere“ tekintetében is, amelyet nem tartunk a mezőgazdaság érdekében valónak, mert kizárja a versengést, ami pedig az árak egészséges kialakulásának legfőbb tényezője.“A csanádmegyei gazdasági egyesület elnökének ezek a megállapításai, ha lehet még fokozzák a mezőgazdaság javainak szabad értékesítésére irányuló rendíthetetlen törekvésünket !Kihirdetést nyert az ipari közigazgatás egyes kérdéseinek szabályozásáról intézkedő 1936. évi VII. t. c., amely az 1922. évi XII. t. c. 4. és 47. szakaszait a kézműiparosság óhajtásának megfelelően változtatja meg; továbbá intékedéseket tartalmaz a kötelező mestervizsga elrendelése és az árrombolás jelenségeinek orvoslása tekintetében. Ennek a törvénynek a kihirdetése május 13.-ikán történt meg és az utolsó szakasz rendelkezése szerint a kihirdetéstől számított 60 napon belül, tehát julius 13 -ig meg kell történni a törvény életbeléptetésének. Tekintettel arra, hogy ez a törvény hosszú időre kihatóan szabályoz több nagy fontosságú kérdést, a kibocsájtandó végrehajtási utasításnak is a legnagyobb jelentőséget kell tulajdonítani. A vonatkozó tárgyalások az iparügyi minisztériummal folyamatban vannak és kamaránk azon lesz, hogy. a gyakorlati élet követelményeit a megejtendő tárgyalások során minél erősebben juttassa kifejezésre.Tárgysorozatunkban foglalkozunk a legkisebb munkabérek megállapításával, amely a munkaidő korlátozásával egyetemben az iparügyi minisztérium programmjának egyik sarkalatos pontja. Azok a tapasztalatok azonban, melyek az idevágó rendelkezések végrehajtása körül felmerültek, mindennél ékesebb bizonyítékát szolgáltatják, hogy az ilyen kérdésekben milyen óvatossággal kell eljárni. Például az asztalosiparban éppen itt hallottuk ismételten azt a panaszt a segédeket és tanoncokat foglalkoztató iparosainktól, hogy nem tudnak a segédnélküli iparosok konkurenciájával megküzdeni, mert ezek ketten-hárman összeállva vállalnak munkát s minthogy a munkaidő korlátozása rájuk nem vonatkozik, tetszés szerinti időn keresztül tarthatják működésben üzemüket. A legkisebb munkabérek megállapításánál pedig a budapesti érdekeltek részéről többszörösen megnyilvánult az a törekvés, hogy a vidéki munkabéreket a budapesti színvonalra emeljék, ami természetesen a vidéki ipar versenyképességének teljes megsemmisülését jelentené. Köztudomású ugyanis, hogy a termelésben Budapestnek a vidékkel szemben számtalan helyzeti előnye van s ha ezeken felül még a munkabérek is egy nívóra hozatnának, a vidék a budapesti vállalatokkal egyáltalában nem lenne képes megküzdeni. E törekvések ellen a vidéki kamarák képviselői az iparügyi minisztériumban lefolytatott tárgyalásokon többízben erélyesen felszólaltak és sikerült egyes kirívó méltánytalanságok keresztülvitelét megakadályozni.Az áruházak versenyének ügyét mintegy két év óta a kamarák állandóan felszínen tartják. A kereskedelemügyi miniszter úr élőszóban közölte a szegedi kamara képviselőivel, hogy az idevágó rendelettervezet elkészült és a legközelebbi időben az érdekképviseletek véleményezése alá bocsátja.A magyar vasutak állandó tarifabizottságának május utolsó napjain megtartott győri konferenciáján résztvettünk. Kamaránk ismét előterjesztette azt a javaslatot, hogy Szeged és a Maros-Tisza szöge tarifális szempontból kivételes elbánásban részesittessék, mert ez a vidék esik legtávolabbra az összes nyersagnyagokat és ipari üzemanyagokat termelő helyektől és az innét elhelyezésre váró mezőgazdasági és ipari cikkeknek kell a lcghosz- szabb útvonalat befutni, hogy értékesítési piacaikra eljuthassanak. A vasúti tarifa kérdését a legnagyobb eréllyel állandóan felszínen tartjuk.
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A vidéki kamarák értekezleti irodáját Budapesten, május hóban a vidéki társkamarákkal együtt megszerveztük és reméljük, hogy ez az iroda az egymást támogatás jegyében eredményesen fog a vidéki kereskedelem és ipar ügyeinek elintézésénél segítségünkre lenni. A békéscsabai ipartestiilet pünkösd hétfőjén ünnepelte 50 éves fennállását; a jubiláló ipartestületet meleg üdvözletünkkel köszöntöttük.Az O M KE  alapító elnökének, Sándor Pálnak elhunytával megüresedett elnöki tisztségét a májusi közgyűlésen töltötte be. Sesztina Jenő, a debreceni társkamara elnöke került a magyar kereskedelem érdekképviseletének díszt és terhet jelentő elnöki székébe, akit megválasztása alkalmával kamaránk örömmel üdvözölt.A május első felében megtartott budapesti nemzetközi vásáron a kamara kerületéből több mint GO kereskedő és iparos vett részt, akik a kiállított áruikkal megbecsülést és elismerést szereztek iparuk számára.A hódmezővásárhelyi ipari vásárt május 29—június 2. időben tartották meg, a helyi ipar értékes közreműködésével.Az Országos Hitelvédö Egylet ma tartja Budapesten tizedik évi rendes közgyűlését és ebből az alkalomból az egyletet őszinte üdvözletünkkel köszöntjük. Az egylet 10 esztendős munkásságának évfordulóján megállapíthatjuk, hogy az inzolvcnciáknak az OHE által történő elintézése jelentősen hozzájárulta fizetésképtelenségek terén a kedvező gazdasági eredmények biztosításához, a hitelezők számára a gazdasági ériékek megmentéséhez, az adósok szempontjából pedig előmozdította az egzisztenciák fenntartását és ezért az egyetemes közgazdasági életnek értékes szolgálatokat végzett.Meleg szeretettel köszöntőin a folyamatban lévő nyolcadik szegedi ipari vásár alkalmával a szegedi ipartestületet és a vásár rendezőbizottságát. Köszönöm a kamara nevében a közhatóságoknak és a szegedi vállalatoknak, hogy megértő segítségükkel lehetővé tették az iparcsarnok létesíiését úgy, hogy most már a kézinüvesipar remek munkái tágas és megfelelő keretek között kerülhetnek bemutatásra. Kamaránk legmesszebbmenő támogatás utján eredményesen igyekezett segítséget nyújtani az iparcsarnok felépítéséhez segélyek és a félárú vasúti jegy kedvezmény kieszközlésénél. A megérdemelt erkölcsi sikerhez a kiállítóknak eredményes vásárt kívánok!
Pleskó András s. titkár ismerteti az egyházi búcsúkon szokásos ártísi- 

tás korlátozása tárgyában a kereskedelemügyi miniszternek a kamarához intézett leiratát és az elnökségnek arra adott véleményes jelentését. Ismerteti továbbá a borravaló rendszer megszüntetése és a gyárszerű iparűzés ismérveinek megállapítása ügyében kiadott miniszteri rendeleteket.
Körinendy Mátyás alelnök a teljes ülés előtt mond meleg köszönetét a kamarának és a közgazdasági érdekeltségeknek azért az értékes támogatásért, amelyet az iparcsarnok felépítésével kapcsolatosan a szegedi kézmü- iparosságnak nyújtottak. A rendeltetésének már átadott iparcsarnok és a megnyílt szegedi kézműipari vásár megtekintésére szeretettel hívja meg a teljes ülés jelenlevő összes tagjait.
Horváth Ferenc kamarai tag sérelmesnek tartja, hogy a borravaló rend

szer megszüntetése tárgyában kiadott miniszteri rendeletét az érdekeltség véleményének meghallgatása nélkül adta ki a kereskedelemügyi miniszter. A rendelet intézkedéseit illetően aggályosnak tartja, hogy a rendelet nem tiltja meg a borravaló elfogadását s így már a két hét alatt szerzett tapasztalatok azt mutatják, hogy a borravaló rendszer tulajdonképen nem szűnt meg, mert a vendégek a kiszolgálási dij mellett borravalót is adnak. Megállapítja, hogy a pincérek javadalmazása a százalékos kiszolgálási díj bevezetésével javult s ezért kéri az elnökséget, tegyen előterjesztést a kereskedelemügyi



5miniszterhez, hogy a pincérek fizetésének rendezését egyelőre halassza el, mert ebben a kérdésben tiszta képet csak több hónapos tapasztalat adhat.
Pciskesz Sámuel kamarai tag szóváteszi a hagymaexporttal kapcsolatos kereskedői kívánságokat, Kéri az elnökséget, hogy ezzel a kérdéssel behatóbban foglalkozzék.
Róna Gusztáv kamarai tag méltánytalannak tartja, hogy a kamara a mostani teljes ülésre beutazott tagoknak félárú jegyváltására jogosító vásárigazolványt küldött és csak a fél menetjegy árát térítette meg. A továbbiakban kifogásolja, hogy az elnökség a békéscsabai ipartestület 50 éves jubileumán nem képviseltette magát, ami a vidéki érdekeltség mellőzésének látszik. Tisztában van azzal, hogy az elnökség tagjai igen el vannak foglalva, ezen azonban segíteni lehetne azzal, hogy a kamara a vidékről még két- három társelnököt választana.
Blantz Béla dr. kamarai tag az előtte felszólalóval egyetért abban, hogy a kamarának a békéscsabai ünnepségen képviseltetnie kellett volna magát, azonban ennek elmulasztásából semmi esetre sem lehet azt a következtetést levonni, hogy a kamara a vidék érdekeit nem védi és a vidéki érdekeltségeket mellőzi, mert aki ezt állítja, nincs tisztában a kamara munkájával és annak az egy intézménynek tekintélyét csorbítja, amely ma úgyszólván egyedül szolgálja a kereskedelem és ipar érdekeit.
Nyilas András kamarai tag Róna Gusztávval hasonló értelemben szólal fel és megállapítja, hogy míg a kamara elnöksége a sokkal kisebb me- zöberényi ipartestület jubileumán Körinendy Mátyás alelnök személyében képviseltette magát, ugyanakkor a békéscsabai ipartestület ünnepségén nem vett részt. Felvilágosítást kér egyben arra nézve, hogy a békéscsabai cipészipari tanfolyam megindulása miért késik.
Varga Mihály kamarai tag az elnöki jelentés kapcsán örömmel mutat rá arra, hogy a gazdatársadalom is az egykéz-rendszer ellen a szabadkereskedelem mellett foglalt állást. Ez a körülmény a kereskedelmi és iparkamarák eddig elfoglalt álláspontját erősíti és annak a reményének ad kifejezést, hogy a súlyos válságban élő kereskedelem mielőbb vissza fogja nyerni régi pozícióját.Vitéz Csányi János kamarai tag sérelmezi a legsúlyosabb viszonyok között élő kisiparosság szempontjából egyes gyárak és nagyvállalatoknak azt az eljárását, hogy magánházaik tatarozását vállalataikban gyári munkásként foglalkoztatott alkalmazottaikkal végeztetik. Kéri a kamara elnökségét, hogy ezeknél a vállalatoknál lépjen közbe és kérje ezen munkáknak munka nélkül álló kisiparossággal való elvégeztetését annál is inkább, mert ez a ténykedés — véleménye szerint — jogosulatlan iparűzésnek minősül s igy a kisiparosok kénytelenek lesznek ezt a panaszukat a közigazgatási hatóságoknál is előterjeszteni. Szóváteszi egyben, hogy a kihágás! bíróság a kontárügyeket a legenyhébben bírálja el, a jogosulatlan iparűzőket 1—2 pengőre bünteti és azt is felfüggeszti, amivel tápot ad a további kontárkodásra. Célszerűnek látná, ha az elnökség a kontárok elleni szigorúbb eljárást szorgalmazná.
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Joannovics Ferenc az asztalosiparban bevezetett 8 órai munkaidővel kapcsolatosan csongrádi panaszokra hívja fel a teljes ülés figyelmét és ismételten kéri a szóbanlevő munkaidő korlátozásnak azokra a kisiparosokra való kiterjesztését is, akik összeáliva vállalnak munkákat.
Scliriffert Márton kamarai tag kéri a kamarát oly irányú előterjesztésre, hogy a jogosulatlan iparűzési ügyeknél a tudatosan kontárral dolgoztató meg

rendelőt is vonják felelősségre és büntessék meg. Nézete szerint enélkti! a kézmüiparosságnak oly nagy kárt jelentő kontárügyeket megszüntetni nem lehet. Szükséges volna, ha ezt az elnökség a minisztériumban tartott kamarai értekezleten tenné szóvá.
Körmendy Mátyás alelnök Nyilas András kamarai tag felszólalására szükségesnek látja kijelenteni, hogy a mezőberényi ipartestület ünnepségén mint magánszemély az ipartestület meghívására vett részt. Szívesen tesz azonban annak a kötelezettségének is eleget, hogy a kamara képviseletében jelenjen meg ilyen ünnepségeken.
Grosz Marcel alelnök bejelenti a teljes ülésnek, hogy a békéscsabai ipartestület ünnepségével kapcsolatos képviseltetés ügyében ő intézkedett és ezért vállalja is a felelősséget. Megemlíti, hogy a kamara elnökségének tagjai az ipartestületi jubileum alkalmával mindnyájan foglalva voltak és a legjobb akarattal sem vehettek részt a jubileumon. Különben is az ipartestületi meghívó szerint a kamarának az ünnepségen semmiféle szerepe nem volt. Megállapítja, hogy a kamara elnöksége a kerület minden gyűlésén, továbbá az iparos és kereskedői ünnepségeken — hacsak annak lehetősége fennforog, — részt vesz. Ebben a tekintetben tehát az elnökséget szemrehányás nem illetheti már csak azért sem, mert az elnökség tagjai szabad idejük felhasználásával és anyagi áldozatok árán mindent megtesznek, hogy tisztségükkel járó feladataikat elvégezzék.
Tonelli Sándor dr. főtitkár Horváth Ferenc kamarai tag felszólalására azt a felvilágosítást adja, hogy a borravaló kérdésben tartott miniszteri értekezleten ö vett részt és megnyugtatja a felszólaló kamarai tagot, hogy a pincérek minimális munkabéreinek megállapítására csak az őszi hónapokban kerülhet sor.
Körmendy Mátyás alelnök a borravaló eltörlését helyesnek tartja, de a maga részéről is kifogásolja azt, hogy a pincérek a kiszolgálási díj felszámítása mellett borravalót fogadhassanak el. A kamarának tehát ily értelmű előterjesztést kellene tenni a kereskedelmi minisztériumhoz.
Vértes Miksa elnök örömének ad kifejezést, hogy az elnöki jelentéseknek ilyen viszhangja támadt és szívesen látja azt a kritikát, amely tárgyilagos és az elnökség munkájának elősegítésére alkalmas. A felszólalásokra rendre válaszol és tájékoztatja a teljes ülést arról, hogy az elnökség a hagymakereskedelem kérdéseiben teljesen informálva és tájékoztatva van és természetesen mindent elkövet, hogy a hagymakereskedés érdekei az egész vonalon védve legyenek és érvényesüljenek. Megemlíti, hogy Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár a tegnapi nap folyamán az érdekeltekkel együttesen hagymaértékesítési ügyekben járt el Budapesten az intézkedésre kijelölt



7helyeken. — Róna Gusztáv felszólalására azt a választ adja, hogy a kamara ügyrendje és az e tárgyban kelt miniszteri rendelkezés szerint a vidéki kamarai tagok csak a tényleges útiköltségeiket igényelhetik és ezen rendel- delkezésektől a kamara elnöksége a legnagyobb sajnálatára nem térhet el. — Grosz Marcel alelnök a békéscsabai ipartestület ünnepségével kapcsolatos felszólalásra választ adott, a maga részéről még csak annyit állapíthat meg, hogy az ipartestületek múlt év vége óta sorozatosan rendezik jubileumi ünnepségeiket és a kamara amennyire csak lehetett, igyekezett eleget tenni a meghívásoknak. A békéscsabai iparosságnak a kamara működésével szemben kifogásai nem lehetnek, mert éppen az ottani ipartestület bizonyítja, hogy kamaránk a békéscsabai iparosság legkülönbözőbb ügyeinek intézésében és érdekeinek védelmében különösen az utóbbi évek folyamán milyen széleskörű munkát fejtett ki. — Nyilas András kamarai tag kérdésére közli, hogy a békéscsabai cipészipari tanfolyam megindulására vonatkozólag a tárgysorozat 9. pontjánál az előadó titkár fog felvilágosítást adni. — Vitéz Csá- nyi János panasza ügyében az elnökség sürgősen eljár és érintkezést keres a szóbanlévő vállalatokkal. A kontárügyekben Schriffert Márton kamarai tag által kifejezésre juttatott kívánságot már többízben előterjesztette a kamara a minisztériumnál, ahol azonban ezt a kívánságot nem tartják teljesíthetőnek. Varga Mihály kamarai tag felszólalására nézve megjegyzi, hogy a kamara mindenkor az egy kéz rendszere ellen és a kereskedelem szabadságáért fog küzdeni. — Az elnöki jelentések egyébként tudomásul szolgálnak.III. Tonelli Sándor dr. főtitkári jelentését a következőkben terjeszti elő:A legutolsó teljes ülés óta a kamara a következő hivatalos eljárásoknál képviseltette magát:
l.andesberg Jenő dr. iigyv. titkár március 21-én Budapesten az osztrák iparosok szegedi látogatása ügyében tartott megbeszélésen, Vértes Miksa elnök és Grosz Marcel alcl- nök március 21-én Csongrádon a kereskedők egyletének 40 éves fennállása alkalmából tartott díszközgyűlésen és az ipartestületi ülésen, Vértes Miksa elnök március 25-én Bácsalmáson a kereskedők egyesületének jubiláris díszközgyűlésén, Tonelli Sándor dr. főtitkár március 28-án Budapesten főtitkári értekezleten, Cserzy Mihály dr titkár április 1-én Makón ipari mintaműhelyek tárgyában tartott ülésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár április 20-án Budapesten kereskedelemügyi minisztériumban és kamarában tartott ülésen, Vértes Miksa elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár április 21-én Budapesten iparügyi minisztériumban tartott értekezleten, Tonelli Sándor dr. főtitkár április 28-án Budapesten iparügyi minisztériumban az ipartestületi alkalmazottak fegyelmi és szolgálati szabályzata tárgyában tartott ülésen, Cserzy Mihály dr. titkár május 6-án Budapesten ipari tanfolyamok ügyében tartott megbeszélésen, Pleskó András s. titkár május 7-én Békéscsabán zsirexport ügyében tartott ülésen és május 9-én Budapesten zsirelosztás tárgyában tartott értekezleten, Tonelli Sándor dr. főtitkár május 11, 12, 13-án Budapesten főtitkári értekezleten és kereskedelemügyi miniszteri értekezleten, Pleskó András s. titkár május 26—27-én Tótkomlóson fióküzletek felülvizsgálása ügyében a főszolgabirónál tartott megbeszélésen és Nagyszénáson a hetipiac áthelyezése ügyében tartott értekezleten, Vértes Miksa elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár május 2«, 29, 30-án Győrött az országos tarifabizottság értekezletén, Landesberg Jenő dr. iigyv. titkár pedig junius 4-én Budapesten a makói hagymaértékesítés tárgyában tartott értekezleten vett részt.A március 16-án tartott teljes ülés óta befolyt kamarai illeték 14.433 pengő 90 fillér.Ugyanezen idő alatt beérkezett 3052 ügydarab, kiment 4592 ügydarab. — A főtitkári jelentés tudomásul szolgál.



8 IV. Az 1933. évi XVII. t.-c. 9. §-a alapján a kereskedelmi és iparkamarának egész területére évenkint kétszer szezonvégi leltári kiárúsítást állapítanak meg. Az elnökség javasolja, hogy az 1936. évben a nyári leltári kiárusítás ideje július 12—26. napjaiban állapíttassák meg. Korda Jenő helyesebbnek látná, ha a leltári kiárusítás a szabadtéri játékokkal egyidejűleg tartatnék meg, mert ez esetben a kereskedők nagyobb forgalomra számíthatnának. Azt javasolja, hogy a leltári kiárusítás ideje julius 26—augusztus 9 napjaiban állapíttassák meg. Brünner Ármin (Orosháza) az elnöki javaslat mellett foglal állást, mert elseje körül a kereskedőknek úgyis van némi forgalmuk és indokoltabb, ha a kiárusítást a teljes holtszezon idejére tűzik ki. Az elnök szavazásra teszi fel a kérdést s a többség Korda Jenő javaslatát fogadja el. Ennek következtében a közigazgatási hatóságokat a kamara úgy értesíti, hogy a leltári kiárusítás ideje julius 26—augsztus 9 napjaira tűzetik ki.V. Tonelli Sándor dr. főtitkár előterjeszti a kamara és a kamarai nyugdíjalap 1935. évről szóló zárószámadásait, melyeket a számvizsgáló bizottság ellenőrzött, rendben levőnek talájt és aláírásával ellátott. Minthogy az összefoglaló pénzkezelési kimutatás az összes kamarai tagoknak az ülést megelőzően megküldetett, a teljes ülés az előterjesztést tudomásul veszi és a számadásokat jóváhagyás végett a kereskedelemügyi miniszterhez felterjeszteni rendeli.Az elnöklést Grosz Marcel alelnök veszi át.VI. Cserzy Mihály dr. titkár bemutatja a kereskedelemügyi miniszter által a közhasználatú gépjárművállalatok fuvarozási üzletszabályzata tárgyában készített rendelettervezetet, amelyet véleményezés céljából megküldött a kamarának. A rendelettervezet a MÁV tapasztalatai alapján kialakult üzletszabályzatot veszi alapul és megfelelően alkalmazza a közhasználatú gépjármű vállalatokra is. A meghallgatott érdekeltek örömmel látják a tervezet elkészítését és annak rendelkezéseit változtatás nélkül megfelelőnek tartják. Erre való tekintettel az előkészítő ülés azt a javaslatot terjeszti a teljes ülés elé, hogy a rendelet mielőbbi kiadását kérje a kereskedelemügyi minisztertől.
Róna Gusztáv kamarai tag felszólalásában kifogás tárgyává teszi, hogy egyes cikkek fuvarozási díja túlságosan magas. Az elnöklő Grosz Marcel kamarai alelnök megállapítja, hogy a tarifakérdés nem vonható az üzletszabályzat tárgyalásának körébe, miért is a teljes ülés egyhangúlag az előterjesztett javaslat szerint határoz.VII. A fogadó (szálló, penzió), vendéglő, kávéházi, kávémérés és korcsma

ipar gyakorlásáról szabályrendelet-mintát készített a kereskedelemügyi minisztérium, amelyet véleményezés céljából leküldött a kamarához. A tervezet egyes pontjait a meghallgatott érdekeltek módosítandónak tartanák, így az alkalmazott személyzet érdekében módosítandónak látszik a tervezet azon intézkedése, amely szerint a vendégek szolgálatára csak kifogástalan előéletű és ezt a körülményt erkölcsi bizonyítvánnyal igazoló egyének alkalmazhatók. Lehetővé kellene tenni ezeknél a személyeknél, hogy a büntetés kitöltésétől számított 5 év után ismét visszatérjenek ipari szakmájukhoz. A ragályos és undort keltő betegségre gyanús alkalmazottat — a tervezet szerint — köteles a munkaadó hatósági tiszti orvossal megvizsgáltatni. A beérkezett vélemények



9szerint különösen sérelmes a fogadó iparüzlet tulajdonosaira a tervezet azon intézkedése, amely szerint orvosrendőri felügyelet alatt álló nőnek szobát bérbe adni büntetés terhe mellett tilos. Az érdekeltség a jóhiszemű bérbeadók védelme szempontjából ennek a rendelkezésnek elhagyását, vagy legalább is megfelelő módosítását látja szükségesnek. A köztisztasági és egészségügyi, valamint rendészeti részeknél kíván még az érdekeltség bizonyos módosításokat. — A teljes ülés az érdekeltek kívánságainak megfelelő javaslat felierjesztését határozza el.Vili. A kereskedelemügyi miniszter szabályrendelettervezetet készített a köztisztasági és közegészségügy fenntartása tárgyában, amely összefoglalja úgy a városok és községek ez iránybani feladatait és kötelezettségeit, mint az iparosok és kereskedők, valamint egyes közülietek tennivalóit. A részletekre kiterjeszkedő és az élelmiszer iparágakat kiilön-külön szabályozó rendelettervezetet a kamara letárgyalta az egyes érdekelt szakmákkal és azok észrevételeire és kívánságaira figyelemmel teszi meg véleményes javaslatát a minisztériumnak. — A teljes ülés ilyen értelemmel határoz.IX. Az ipari továbbképző szaktanfolyamok rendezése ügyében az ipartestületek részére nyújtott tájékoztatásainkra kamarai kerületünk egyes városaiban és községeiben is általános érdeklődés mutatkozik. Az ipartestületek támogatásával megindult szervezés folytán sorozatosan kérik az iparosok tanfolyam engedélyezését. A vidéki ipartestületek közül az orosházai férfi és női szabó, valamint cipész, a hódmezővásárhelyi, békéscsabai, makói, szentesi ipartestületek ugyancsak ruházati ipari szaktanfolyam rendezését kérték. Szegeden folyamatban van párhuzamos férfiszabótanfqlyam, a cukrász iparosok részére pedig a legközelebbi időben indul tanfolyam, amelyen több vidéki város illetőleg község cukrász iparosai is részt vesznek. Az elnökség arra törekszik, hogy a felmerült kívánságok szerint a kamarai kerületben az ipari továbbképzés érdekében folyó tanfolyamok minden esetben megtarthatók legyenek. — Nyilas András kamarai tag sürgeti, hogy a békéscsabai iparosok által kért tanfolyamok mielőbb megindulhassanak.— Azelnök tájékoztatja felszólalót, hogy Békéscsabán úgy a cipész, mint a szabó ipari tanfolyam június 8 án megindulhat. A teljes ülés az előadottakat tudomásul veszi.X. Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár ismerteti a m. kir. igazságügyi miniszternek részvényjogi reform előkészítése tárgyában a kamarához intézett leiratát. Az előkészítő ülés arra az álláspontra helyezkedett, hogy a jelen időpontot alkalmatlannak ítéli az igen fontos reform életbeléptetésére. Ugyancsak megállapítja azt is, hogy ma, amikor a valutáris és hitelválság a devizahiány a nyersanyagbeszerzésének nehézségei az általános fogyasztásképtelenség és exportnehézségek, úgy pénzintézeti, mint ipari részvénytársaságainkat nehéz helyzet elé állítják, lehetetlen ezeket az intézkedéseket a reform bevezetésével múlhatatlanul kapcsolatos átalakítási munkálatokkal terhelni. Előkészítő ülésünk arra az álláspontra helyezkedett, hogy a kamara teljes üléséből kifolyólag kérje fel az igazságügyi minisztert, hogy a részvénytársaságok reformját gazdaságilag megfelelőbb időre halassza. — A teljes ülés az előkészítő ülés javaslatát elfogadja.



10 XI—XII. Lcindesberg Jenő dr. Cityvezető titkár előterjeszti, hogy az 
ipartestületi alkalmazottak szolgálati és fegyelmi szabályzata ügyében, úgyszintén az ipartestületi jegyzői tanfolyam rendszeresítése ügyében a legutóbbi napokban az iparügyi minisztériumban értekezlet volt, amelyen a mértékadó érdekképviseletek a két tervezet ügyében megállapodást létesítettek, melynek eredményeként az iparügyi miniszter a közeljövőben kibocsájtja vonatkozó rendeletéit. — A teljes ülés tudomásul veszi az előkészítő ülés jelentését.XIII. Pleskó András s. titkár részletesen tájékoztatja a teljes ülést arról a munkáról, amelyet a vonatkozó miniszteri rendelkezések alapján a legkisebb 
munkabérek megállapítása ügyében a kamara eddig végzett. Beszámol arról, hogy az iparügyi miniszter az asztalos iparon kivül eddig az ács és kőműves iparban és húsiparban rendelte el a legkisebb munkabérek megállapítását. Megindultak ezenkívül a férfiszabó, nőiszabó és füzőkészítő, cipész, csizmadia, papucsos, kárpitos ipari legkisebb munkabérek megállapítására irányuló munkálatok is. — Könnendy Mátyás alelnök szerint szükséges a legkisebb munkabérek megállapítása. Ennek azonban csak akkor érhető el a kívánt hatása, ha a legkisebb munkabérek és az ezzel kapcsolatos munkaidő korlátozások a kisiparosokra is kitérjesztetnek. Kéri a kamarát, hogy ennek a kívánságnak megvalósulását minden erejével támogassa. — Tudomásul szolgál.XIV. Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár ismerteti a miskolci kereskedelmi és iparkamarának felterjesztését, mely a tisztességtelen verseny abbahagyására irányuló egyes perek megindításának előzetes felszólításhoz kötésére vonatkozik. Ezt a javaslatot a kereskedelemügyi miniszter véleményezésre kamaránknak is megküldte. Az előkészítő ülés nem tartja szükségesnek a törvény módosítását, meit megítélése szerint a kamara elnökségének eddigi gyakorlata, melynek értelmében a panaszolt versenytársak cselekménye abbahagyására hívta fel, teljes mértékben bevált. — A teljes ülés elfogadja az előkészítő ülés javaslatát és vonatkozó felterjesztését ily irányban teszi meg.XV. Pleskó András s. titkár jelenti a teljes ülésnek, hogy a m. kir. iparügyi miniszter az IPOK-nak arra az előterjesztésére, hogy a mázoló és 
szobafestő ipar rokoniparrá minősíttessék, véleményes javaslatot kér. Ebben a kérdésben a kamara teljes ülése még a múlt év folyamán állás foglalt és azt a jelentést tette az iparügyi miniszternek, hogy a kerület ipartestiileteinek véleményével egyetértőén a szobafestő és mázoló ipar nyilváníttassák rokoniparrá. Ennek folytán az iparügyi miniszternek azt a jelentést tesszük, hogy a kérdés elbírálásánál vegye figyelembe az előbbi előterjesztésünkben foglaltaknak. — Tudomásul szolgál.XVI Iritz Béla kamarai tag azzal az indítvánnyal fordult a kamarához, hogy az elnökség a legközelebb megtartandó miniszteriális értekezleten tegye szóvá a Hangyának adott különböző kedvezményeket. Indokolásában előadja Iritz Béla, hogy a katonai lóvásárlásból a kereskedelem teljesen kizáratott és a vásárlások csak a Hangya utján történnek. Bemutatja ezenkívül a Hangyának egy plakátját, amely azt a kitételt tartalmazza, hogy ügynökkel nem áll szóba. A Hangyának ez a tevékenysége annál sérelmesebb a kereskede-



11lemre, mert a katonaság részére történő lóvásárlásban a szövetkezeti gondolatnak egy szikráját sem lehet felfedezni. — Tonelli Sándor dr. főtitkár bejelentése után, mely szerint a szegedi kamara már a legutolsó miniszteri értekezleten a kereskedelemügyi miniszter elé terjesztette a Hangya üzletvitelével szemben jelentkező kifogásokat, a teljes ülés magáévá teszi Iritz Béla indítványát.
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